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Milost Pána Ježíše Krista, láska Boží, dar a společenství Ducha svatého se všemi námi! Amen. 
„Přistupme tedy směle k trůnu milosti, abychom došli milosrdenství a nalezli milost a pomoc v pravý 
čas.“ Žd 4,16

Píseň 442 Pane, dnešek je den chvály

Modlitba: Pane Bože, odkud máme pořád brát sílu? Všude kolem povinnosti, úkoly, nároky na náš 
čas, schopnosti, nasazení. Očekávání, která na nás kladou druzí. Nároky a očekávání, která si na sebe 
klademe sami. Připojuješ se k tomu všemu i ty? Dokonce snad vahou nejtěžší? Vahou svých 
přikázání? Anebo dnes, v den odpočinku smíme spočinout? Chvíli neběžet, chvíli neusilovat, chvíli 
se nestresovat? Spočinout, naslouchat, očekávat? Smíme očekávat pomoc od tebe? Slovo evangelia, 
slovo Kristovo, slovo života, slovo oživující? Pane, přijmi nás, jací jsme, buď nám milostiv a buď 
nám nablízku. Amen.

Čtení: Iz 40,1-11 

Píseň (Svítá) 239 Otevřete brány

Text: L 3,1-18
Kázání:
Jaká radostná zvěst? Přímo evangelium, říká se doslova v originále. A i to sloveso napomínal lze 
překládat jako potěšoval anebo povzbuzoval. Jan Křtitel povzbuzoval a kázal radostnou zvěst. A 
přitom sekera, mlat, oheň neuhasitelný? Pekelný? Ale možná jsem přecitlivělý. Což není zdravé 
zbavit se suchého roští? A plev? Vyčistit humno a mlat? - - Děsí mne rozjaření, které se zmocňuje 
davu, když mu mocní slibují, jak očistí zemi, zbaví jí prý náplavy, špíny a korupce. Ale zamést si 
před vlastním prahem, udělat si v sobě pořádek, čisto v duši? Možná by neškodilo… O čem káže 
Křtitel a jak tomu rozumět?
Podle Křtitele je něco shnilého ve státě, pokřivenost prostupuje celou společností. Křtitel oslovuje 
lid, zástupy, celé plemeno, pokolení, generaci. Něco je hodně špatně a změna je velmi žádoucí. Ale 
tu změnu nečeká od žádného mocného a od žádné instituce. Jejich pokusy o čistku končívají 
katastrofou a utrpením mnohých, často nevinných. Nýbrž změnu očekává od jedince. Oslovuje lid, 
ale jednotliví konkrétní lidé na Janova slova odpovídají. Odpovědní jedinci. Slyšící lidé. Kdo má uši  
k slyšení, slyš, bude vzápětí po Janovi volat Ježíš. Lidé slyšící přijímají oslovení. Lidé odpovědní za 
stav světa se ptají: Co máme dělat? 

A tady se začíná dít cosi nadějného. Když jsme ochotni si připustit svůj podíl na bídě světa a 
když nám dává smysl přispět svým málem ke změně. Na co myslíme, když říkáme, že vyznáváme 
své hříchy? Jaké hříchy? Pohroužíme se jenom do svého osobního příběhu, zkoumáme svá nedávná 
selhání vůči našim blízkým, svoje podvody a podvůdky? Anebo vnímáme i ten širší kontext a svou 
odpovědnost v rámci obce, státu, lidstva? 

Řeč Janova je nepříjemná, varující, kritická. Ale krize odhalená, věci správně pojmenované, 
krize přiznaná je šancí. Janovo kázání skutečně povzbuzuje: lze s tím něco dělat. Jen je třeba vyjít. 
Jen je třeba vylézt ze své pevnosti, ze své jistoty – já nic, já muzikant, já přece stejně nic nezmůžu. Je 
třeba vyjít a zeptat se: Co máme dělat?

Zpočátku je Janovo kázání monumentální. Užívá obrazů z Izajášova proroctví – pahorky se 
snižují a údolí zaplňují, pokřivené silnice se narovnávají (v dnešním Česku hodně působivá 
představa!). Potom ovšem, když začne odpovídat těm, kdo se ptají, působí jeho odpovědi dosti 
skromně: „Kdo má dvoje oblečení, dej tomu, kdo nemá žádné, a kdo má co k jídlu, udělej také tak... 
(celníci), nevymáhejte víc, než máte nařízeno... (vojáci), nikomu nečiňte násilí, nikoho nevydírejte, 
spokojte se se svým žoldem.“ - - Co je na tom tak převratného? Vlastně to vypadá, že stačí dělat jen 
docela málo. Jen to, co je správné, co je podle práva a spravedlnosti. A nadto taky rozdat něco ze 
svých přebytků. Jen držet na uzdě svou chamtivost a pootevřít ventil velkorysosti. Nezdá se to být 



mnoho – ale není naše dlouhodobá neschopnost udělat aspoň tento skromný krok příčinou tak 
velkých současných krizí jako je migrace nebo klimatická změna? Jen držet na uzdě svou chamtivost 
a pootevřít ventil velkorysosti. Jenže i k docela skromným krokům je třeba síly a odvahy. A nejtěžší 
je změnit sebe.

Ale něco jsme možná přeskočili, něco důležitého přešli příliš rychle. Jan Křtitel kázal křest  
pokání na odpuštění hříchů. Kázal a konal. Křest pokání na odpuštění hříchů. Pokání? Lituji, že jsem 
takový hajzl? (Promiňte ten silný výraz, sprosté slovo, ale mám dojem, že na „hříšníka“ už jsme si 
příliš zvykli, takové přízvisko snášíme bez vnitřního pohnutí a bez protestu.) Pokání? Lituji, že jsem 
takový hajzl? A odpuštění? Pane Bože, sestry a bratři, odpusťme si, smiřme se! Smiřme se s tím, že 
jsme takoví? Promiňte opět, přeháním. Vím, že jsem ublížil, tuším, že nesu odpovědnost také za 
ublížení, která si ve své necitlivosti ani neuvědomuji. Ovšem stojím o to, aby mne Pán Bůh přijal 
takového, jaký jsem, a vy abyste mi odpustili a také mne přijali. Přijímat se navzájem je potřebné, 
záleží na tom. A přece myslím, že pokání u Jana Křtitele má ještě jiný rozměr. Hřích (hříchy) je to, co 
nás od Boha odděluje. A hlouběji než moje hajzloviny  sahá moje slepota, uzavřenost, strach, malost 
ducha, skleróza srdce, neoslovitelnost. Je to nemoc vážnější než nemilé vlastnosti a nepevná 
morálka. Pokání je v tomto případě rozlousknutí skořápky, obrat, návrat k Bohu. Tento návrat není 
cesta zpět, ke starým pořádkům, ke křesťanské civilizaci, kde jsme doma, k tradiční rodině, tak mile 
patriarchální, bezpečné. Nespoléhejte, že jste synové Abrahamovi, varuje Křtitel, Bůh si může 
povolat své děti třeba z kamení. Kamení je měkčí a tvárnější než ti, kdo se zabydleli ve svých 
náboženských jistotách, ve své příslušnosti k vyvolenému lidu anebo k církvi. Synové Abrahamovi 
jsou mrtvější než kamení – pokud se neptají, nehledají, nereagují, nedají se oslovit, neodpovídají.

Křest pokání na odpuštění hříchů – to je obrat, návrat k živému Bohu. Jan káže evangelium, 
zvěst naděje, že je možno překlenout propast, vrátit se k životu, znovu se napojit na zdroj síly. 
Napojit se na kořen, co ponese ovoce. Na zdroj síly, kterou budeme potřebovat k těm skromným 
krokům - jen držet na uzdě svou chamtivost a pootevřít ventil velkorysosti. Proto Jan křtí u Jordánu, 
na hranici mezi pouští a zemí zaslíbenou. Návrat k životu je možný.  

A za mnou přichází někdo silnější, řekne Jan – a možná až tohle je skutečné evangelium. 
Někdo silnější, namísto vody přinese oheň. Ano, jistě. Ale namísto ohně pekelného přináší Ježíš oheň 
Ducha. Přichází ten, kdo přímo ztělesňuje návrat k živému Bohu, napojení na původní zdroj života. 
Voda se v jeho přítomnosti mění na víno, prázdný kalich se znovu plní a dává zadarmo všem 
žíznivým. Čiňte pokání, přiznejte svou žízeň. A věřte evangeliu – věřte, že je tu zdroj naděje, zdroj 
síly, kterou dává jedině plná důvěra, zdroj odvahy k lásce.  Amen.

Píseň 367 Studně nepřevážená

Večeře Páně
Přímluvná modlitba, Otče náš

Ohlášky, sbírka

Píseň 510 Ó Pane můj

Poslání: "Mějme zájem jeden o druhého a povzbuzujme se k lásce a k dobrým skutkům." Žd 10,24 

Požehnání

Píseň 579 Ó Králi věků důstojný 


